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واضعان قانون اساسی گزینه عقلانی اعتراض را پذیرفته و بر آن صحه گذاشته اند
 طرح ساماندهی تجمعات به کجا رسید؟
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بسیاری از قواعد و معاهدات بین المللی حق اعتراض را به رسمیت شناخته و از آن 
سخن گفته اند. کنوانسیون اروپایی حقوق بشر ۱۹۵۰ و میثاق بین المللی حقوق مدنی و 
سیاسی ۱۹۶۶ از جمله مهم ترین آنها هستند. ضمن اینکه در قوانین داخلی نیز علاوه بر 
اصل بیست و هفتم قانون اساسی، از اصل هشتم قانون اساسی که امر به معروف و نهی 
از منکر بین مردم و دولت به خوبی تبیین شده است، برمی آید که حق اعتراض در قانون 

به رسمیت شناخته شده است.
از این رو قرار بود تریبون های آزاد و کرســی های آزاد اندیشــی در دانشگاه  ها و اماکن 
فرهنگــی و هنری راه بیفتد تا جوانــان، نخبگان و فعالان مدنی با اســتفاده از ظرفیت 
کرسی های یادشده، به بیان دغدغه های مهم خود بپردازند تا شاید گامی در مسیر درست 
و بسترســازی مناسب بر اســاس زیرســاخت های قانونی برای طرح دغدغه ها و اعلام 
اعتراضات مسالمت آمیز مردم ایران باشد؛ موضوعی که این روزها بیش از بیش احساس 
می شــود. برای آنانی که تنها یک بار قانون اساســی را خوانده اند، ضرورت اجرائی شدن 
اصل ۲۷ قانون اساســی، این روزها به شدت به چشــم می خورد. از سوی دیگر، در اصل 

۱۷۳ قانون اساسی نیز اجازه داده می شود علیه آیین نامه ها و قوانین خلاف در کشور اقدام 
کرده و حتی ابطال آنها از قوه قضائیه خواســته شــود و همه این موارد تصدیق می کند 

که واضعان قانون اساسی گزینه عقلانی اعتراض را پذیرفته و بر آن صحه گذاشته اند.
از سوی دیگر، لزوم ایجاد و تأمین مکانی مناسب برای طرح اعتراض ها و شنیده شدن 
صدای مردم، بســتری برای برگزاری تجمعات اعتراضی و حــق اعتراضات مردم ایران 
موضوعاتی اســت که حتی چند ماه پیش نیز مورد تأیید رئیس جمهور واقع شدند. او در 
این راســتا اعلام کرده بود: «یک وقت اعتراض، نقد و سخن مخالفی وجود دارد که هیچ 
اشــکالی ندارد و باید شنیده شود و شنیدن آن به اصلاح امور کمک می کند. چه اشکالی 
دارد که برای گفت وگو، نقد و حتی اعتراض، مراکزی اختصاص پیدا کند؟ این امر در قانون 

اساسی هم جایگاه دارد».
حال نظر به ســخنان دکتر رئیســی و مســتند به این اصل که «تشکیل اجتماعات و 
راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، به شرط آنکه مخل به مبانی اسلام نباشد، آزاد است»، 
بحــث اختصاص محلی برای برگزاری تجمعات از موضوعات مهمی اســت که وزارت 

کشــور متولی آن اســت. وزیر کشــور در ماه های قبل درباره تصویب تعیین محلی برای 
برگزاری تجمعات، اظهاراتی امید بخش داشــته است؛ اما چندی بعد مجدد اعلام شد: 
انتخاب محلی برای برگزاری تجمعات که قبلا یک بار بحث و تصویب شــده اســت، به 
دلایلی که دستگاه های خارج از دولت اشکالاتی از آن گرفتند، باید دوباره بررسی شود و 

این موضوع در حال رسیدگی است.
دکتر وحیدی وعده داده بود طرح ســاماندهی تجمعات در کمیســیون شــوراها در 
آینده ای نزدیک نهایی شــود و پس از آن رئیس کمیســیون شــوراهای مجلس با بیان 
اینکه به زودی کار بررسی کارگروه تخصصی بر روی طرح ساماندهی تجمعات به پایان 
می رسد، گفت: گزارش این موضوع در صحن کمیسیون شوراها نیز نهایی شده و پس از 

آن، طرح در جلسه علنی بررسی خواهد شد.
حال با نزدیک شدن به ایام انتخابات، اهمیت این موضوع دو چندان احساس می شود؛ 
چرا که پس از گذشــت چنــد ماه، خبری از تصویــب و ابلاغ آن به گــوش نمی خورد و 
اخیرا صرفا در خبری ولی االله بیاتی، ســخنگوی کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها 

در مجلس، در تشــریح نشست یکشنبه ۲۲ مرداد کمیســیون با موضوع بررسی کلیات 
طرح ســاماندهی تجمعات و راهپیمایی ها توســط کمیســیون متبوعش گفت: کلیات 
طرح ســاماندهی تجمعات و راهپیمایی ها به عنوان نخستین دستور کار از سوی اعضای 
کمیسیون مورد بحث و بررسی قرار گرفت. خبری که سابقا نیز به شرح فوق در ماه های 

قبل اعلام شده بود.
بــا توجه به اهمیت موضوع طرح ســاماندهی تجمعــات و راهپیمایی ها که امری 
ضروری اســت، انتظار می رود نمایندگان مجلس به زودی کار بررسی کارگروه تخصصی 
بر روی طرح ساماندهی تجمعات را به پایان رسانند و گزارش آن را در صحن کمیسیون 
شــوراها نیز نهایی کرده و پس از آن، طرح را در جلسه علنی تصویب و با امضای قانون 
ابلاغ نهایی کنند تا احزاب و تشــکل ها در عمل بتواند با ســاز وکار مشخص قانونی برای 
تحقق حق اعتراض خویش اقدام کنند. فراموش نشــود لزوم تدوین راهکاری مناســب 
برای تحقق اعتراضات، به دور از خشونت از هر سویی، با توجه به نزدیک بودن انتخابات 

مجلس وحدت آفرین است.
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کارشناس حقوقی
مجید قاسم کردی

  شــرق: دیروز بعد از جلسه هیئت وزیران بخش مهمی از کابینه 
در جمع خبرنگاران حاضر شــدند و پاسخ گوی سؤالات بودند. با همه 
سؤالات چالشی که دیروز مطرح شد، اما نمایش خودروهای هیبریدی 
و دســت به فرمان شدن رئیسی به مهم ترین حاشیه های دیروز حیاط 
دولت تبدیل شدند. در جلسه دیروز هیئت دولت، سیدابراهیم رئیسی 
در بخشی از سخنانش با تأکید بر اینکه دستاوردهای مرتبط با امنیت 
و منافــع ملی را نباید به تحلیل های جناحی تقلیــل داد، اظهار کرد: 
موضوع مهم درباره منابع آزادشده، نحوه هزینه کرد آنهاست که دولت 
عطف به تأکید رهبر معظم انقلاب، تلاش خواهد کرد همه این منابع 
در راستای پشــتیبانی از تولید هزینه شــود. رئیس جمهور آزادسازی 
بخشی از منابع ارزی بلوکه شده کشورمان را جلوه ای از دستاوردهای 
دیپلماسی عزتمندانه در مقابل دیپلماسی ملتمسانه توصیف و تصریح 
کرد: این اقدامی ارزشــمند، مایه افتخار و در راستای تأمین منافع ملی 
بود. در حاشــیه جلســه دیروز هیئت دولت تعــدادی از خودروهای 
هیبریدی و تمام برقی تولید شرکت های خودروساز داخلی به نمایش 
درآمد که رئیس جمهور از آنها بازدید کرد. به گفته ســخنگوی دولت 
با پیشــنهاد وزیر صمت تعدادی از خودروهای الکتریکی و هیبریدی 
که قبلا نیز رونمایی شــده  بودند، مجــددا در حیاط دولت به نمایش 
درآمدند کــه این نمایش مربوط به طرحی بود کــه وزارت صمت با 
همکاری بخش هــای مختلف از جمله شــهرداری تهران در جهت 
کاهش آلایندگی های موجود در کلان شهرها و اصلاح الگوی مصرف 
در دستور کار دارند. در ادامه جلسه هیئت وزیران، به رسم همیشگی، 
اعضای کابینه سیزدهم در حیاط دولت با حضور در جمع خبرنگاران 
به سؤالات شــان پاســخ دادند.  رضا مرادصحرایی، وزیــر آموزش و 
پرورش در حاشــیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به ســؤال خبرنگار «شرق» مبنی اینکه در لایحه عفاف و حجاب برای 
دانش آموزان زیر ۱۸ ســال (محصلین) هم جرم انگاری شــده است؟ 
گفت: «این موضوع را نه شنیده ام و نه خبر دارم. در لایحه دولت چنین 
چیزی نبوده و نیســت و لایحه دولت بحث جرم انگاری نداشت بلکه 

تخلف بود. موضوع برخــورد با دانش آموزان هم نه در لایحه بوده و 
نــه اطلاعی دارم. وزیر آموزش و پرورش درخصوص اینکه در صورت 
تصویب مجلس، واکنش شما نسبت به جرم انگاری از کودکان زیر ۱۸ 
ســال در لایحه عفاف و حجاب چیست؟ بیان کرد: «باید آن را بررسی 
کنیم و واکنش ما متناسب با اطلاعات است». وزیر آموزش و پرورش 
همچنین به خبرنــگاران گفت رتبه بندی (معلمان) و موضوع صدور 
احکام جدید مبتنی بر نتایج اعتراضات از هفته آینده آغاز می شــود و 
کسانی که اعتراضشــان وارد شده است، رتبه شان ارتقا می یابد و رتبه 
جدید می گیرند. صحرایی درباره مصوبه کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
مبنی بر اینکه سند جامع سرمایه انسانی آموزش و پرورش تهیه شود، 
گفت: کمیسیون تلفیق مصوبات خوبی را دیروز و امروز داشته و دارد و 
هنوز هم تمام نشده است. تدوین جامع منابع انسانی از جذب پذیرش 
تا نگهداشــت و بازنشستگی و ســایر موارد آموزش و پرورش است. 
تدوین سند جامع کار ضروری است و برنامه ریزی را راحت تر می کند و 

آینده را نشان می دهد.
محدودیتی برای ثبت نام دانش آموزان اتباع وجود ندارد

وی درباره ثبت نــام از دانش آموزان اتبــاع خارجی نیز گفت: آن 
دســته از اتباعی که شناسه مهاجر و کد مخصوص را از وزارت کشور 
نگرفته اند، باید آن را اخذ کنند، زیرا شرط ثبت نام است و محدودیتی 

برای ثبت نام آنها وجود ندارد.
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در حاشیه هیئت 
دولت با اشــاره به اینکه برای اربعین هفته گذشته هیئتی را به کشور 
عراق اعــزام کردیم که با وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عراق و با 
نهادهای تنظیم گر آنان جلسات مختلفی را تشکیل دادند، تأکید کرد: 
بر اســاس توافقات صورت گرفته با طرف عراقی بنا شده است تا هم 
ســیم کارت عراقی با قیمت مناسب تری در اختیار زائران اربعین قرار 

گیرد و هم هزینه رومینگ نسبت به سال قبل کاهش پیدا کند.
بنزین گران  نمی شود

اوجی درباره حواشی ای که درباره افزایش قیمت بنزین در روزهای 

گذشته مطرح شده است، توضیح داد: پیش از این بنده و همکارانم 
در شرکت پالایش و پخش مصاحبه کردیم و برای صدمین بار تکرار 
می کنیم که هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین در دستور کار 
دولت نیســت. او با بیان اینکه در تأمیــن بنزین جای نگرانی وجود 
ندارد، تصریح کرد: پالایشگاه های کشور تولید حداکثری برای بنزین 
را انجام می دهند و لجستیک قوی برای توزیع بنزین در چهار هزار و 
۴۰۰ جایگاه سوخت کشور وجود دارد. وزیر نفت از مردم خواست به 
شایعات افزایش قیمت بنزین توجه نکنند و یادآور شد: حتی نسبت 
به سال گذشته به میزان ۱۵۰ میلیون لیتر افزایش ذخیره بنزین وجود 
دارد. اوجی با اشاره به کارت های سوخت جایگاه داران توضیح داد: 
بر اســاس قانون مجلس در بودجه ســال ۱۴۰۲، همه مردم باید از 
کارت ســوخت شــخصی در جایگاه های سوخت اســتفاده کنند. 
بر همین اســاس وزارت نفت به تکلیــف مجلس در این خصوص 
عمل می کند. البته در این باره تعداد کارت های ســوخت کم شــده 
اســت. او ادامه داد: در شروع کار این طرح، ۱۷ درصد مردم از کارت 
شــخصی سوخت خود اســتفاده کردند و امروز بیش از ۷۵ درصد 
مردم از کارت سوخت شخصی در جایگاه ها استفاده می کنند. البته 
جایگاه داران کارت های سوخت در موارد اضطراری که فردی کارت 
خود را گم کرده یا همراه ندارند، به مشتری ارائه می دهند. وزیر نفت 
تأکید کرد: در تمام جایگاه های ســوخت کشور، بنزین کافی موجود 
است و هیچ جای نگرانی نیســت. البته هیچ جایگاه سوختی حق 
ندارد به مشتری بگوید که کارت سوخت ندارد و در این باره بازرسان 
وزارت نفت به تمام جایگاه های ســوخت کشــور سرکشــی لازم را 

انجام می دهند.
اختیارات استاندار سیستان و بلوچستان افزایش یافت

علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت با اشاره به اینکه در جلسه 
امــروز هیئت وزیران اســتاندار سیســتان و بلوچســتان حاضر بود و 
گزارشی از فعالیت های دســتگاه های مختلف اجرائی در حوزه های 
عملکردی در این استان به ویژه در مسئله آبرسانی، اشتغال و مسائل 

دیگر اقتصــادی را ارائه کــرد، افزود: تصمیم گیری هایی انجام شــد 
تا بخشــی از اختیارات هیئت وزیران و رئیس جمهوری به اســتاندار 
سیســتان و بلوچســتان تفویض شــود کــه امــکان تصمیم گیری و 
نقش آفرینی سریع تر و مؤثرتری برای خدمت رسانی به مردم عزیز این 

منطقه انجام شود.
خرید تضمینی گندم در آستانه رکوردشکنی است

محمدعلــی نیکبخت، وزیر جهاد کشــاورزی هم در حاشــیه حیاط 
دولت، با اعلام اینکه تا الان نزدیک به ۱۰ میلیون تن خرید گندم انجام 
شــده است و طی شنبه تا یکشنبه هفته بعد این میزان با روند فعلی 
به ۱۰ میلیون تن هم عبور می کند که یک رکورد اســت، افزود: از ۱۱ و 
نیم میلیون تن نیاز کشور ما ۱۰ میلیون تن را در کشور تولید می کنیم. 
بازپرداخت آن هم با تأکید رئیس جمهوری به سازمان برنامه و بودجه 
مبنی بر اینکه طلب کشــاورزان دیون ممتازه اســت، در اولویت قرار 

دارد.
مشکل سرم و دارو به طور کامل برطرف شده است

بهــرام عین اللهی هم در حاشــیه جلســه هیئت دولــت در جمع 
خبرنگاران تأکید کرد: مشکلی برای تأمین دارو نداریم و ذخایر دارویی 

را ارتقا دادیم. او خاطرنشــان کرد: مشکل تهیه سرم که سال گذشته 
بود، امسال به طور کلی برطرف شد. عین اللهی تأکید کرد: بین وزارت 
بهداشــت، ســازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی بابت تأمین ارز 
واردات دارو هماهنگی ایجاد شــده اســت. او با اشــاره به آغاز سفر 
زائران اربعین اظهار کرد: اتباع خارجی که برای زیارت اربعین از ایران 

عبور می کنند، باید واکسن کرونا تزریق کرده باشند.
به تدریج تاکسی های هیبریدی در تهران پلاک و عرضه خواهند شد
وزیر صنعت، معدن و تجارت هم در حاشــیه جلسه هیئت دولت به 
خبرنگاران با بیان اینکه ایستگاه های شارژ تاکسی های برقی در هفته 
دولت افتتاح می شــوند، گفــت: واردات خودروهای خارجی صفر و 
کارکرده آغاز شــده و آیین نامه های مربوطه ابلاغ شده است. عباس 
علی آبادی گفت: خودروسازان داخلی به تدریج تاکسی های هیبریدی 
را در تهران پلاک و عرضه خواهند کرد و ایستگاه های شارژ تاکسی های 
برقی در هفته دولت افتتاح می شوند. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افزود: واردات خودروهای خارجی اعم از صفر و کارکرده آغاز شــده 
و آیین نامه های مربوطه ابلاغ شــده اند اما دولت واردکننده نیست و 

شرکت ها و مؤسسات خصوصی اقدام به واردات می کنند.

وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به «شرق»

برخورد با دانش آموزان در لایحه حجاب نبود

عبدالرحمن فتح الهی: این روزها با داغ شــدن تنور انتخابات مجلس شورای اسلامی دوره 
دوازدهم، پس از مرحله پیش ثبت  نام، برخی موضع گیری ها سیاسی رنگ  و بوی رقابتی به 
خود گرفته اســت. در این میان تحلیل رسانه ها بیشتر بر رقابت درون اصولگرایی متمرکز 
است؛ شــاید چون آن طور که باید شــاهد حضور پررنگ چهرهای شاخص اصلاح طلبی، 
معتدلین و مســتقلین در مرحله پیش ثبت  نام نبوده ایم. به همین واسطه هر چه به موعد 
انتخابات نزدیک تر شــویم، رویارویی چهره ها و احزاب اصولگرا نیز پررنگ تر خواهد شد. 
تــا پیش از ایــن، مواضع باهنر، متکــی و دیگر چهره های اصولگــرا روی دعوت و گاهی 
شــبیه تهدید به مشــارکت اصلاح طلبان بود، اکنون اما فلش اختلاف ها به سمت خود 
اصولگرایان چرخیده اســت. به موازات رو در رویی نواصولگرایی قالیبافی ها و پایداری ها 
و بازی سیاســی احمدی نژادی ها، این روزها یکی از چهرهای شــاخص طیف راست نیز 
دست به موضع گیری های معنادار زده است که نشان می دهد خالص سازی اصولگرایی 
به مناقشه ای جدی در درون این جریان بدل شده است؛ موضع گیری هایی متناقض که از 
یک ســو زاویه ای جدی با پایداری ها دارد و از ســوی دیگر اصلاح طلبان را نیز برنمی تابد. 
غلامعلی حدادعادل، رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی، در جلســه روز 
دوشنبه شورای مرکزی ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی، با اشاره به آغاز روند پیش ثبت نام 
کاندیداهای انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی، با بیان وجوه متمایز 
اهمیت انتخابات مجلس نســبت به گذشــته، از ســه رکن اساســی عقلانیت، عدالت و 
معنویت که به عنوان اصول انقلابی گری مورد توجه امام راحل و رهبری انقلاب بوده اند، 
یاد کرد. رئیس پیشــین مجلس شورای اســلامی دوره هفتم، این را هم گفت که شورای 
ائتــلاف و نیروهای جبهه انقلاب باید تا زمان انتخابات تمــام تلاش خود را برای تبلیغ و 
ترویج این سه گانه به کار بگیرند؛ اما نکته شایان توجه مواضع انتقادی و معنادار حدادعادل 
در خصوص «بی اخلاقی های سیاســی» بود که با «ادبیات انقلابی گری» مطرح می شوند. 
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در جملاتی که به زعم بسیاری «بوی مواجهه 
با جبهه پایداری» از آن به مشــام می رســید، بیان کرد: «نباید بگذاریم که جریان تحریف، 
تحت پوشش و ادبیات انقلابی، ذهنیت سازی نادرستی از جبهه انقلاب در اذهان عمومی 
مردم ایجاد کند و انقلابی ها را در مسائل سیاسی فاقد عقلانیت و اخلاق معرفی کنند و با 
ذبح مســائل کلان و ملی به پای منافع شخصی و حزبی، رفتارهای سهم خواهانه از خود 

نشان دهند».
پس از این مواضع، حداد عادل در بخشــی از گفت وگوی تلویزیونی خود نیز جملاتی 
را عنوان کرد که مجددا روی ســخنش با پایدارای ها بود. او بدون ذکر نام به این مســئله 
پرداخت که «شــاید گروهی به دنبال مشارکت پایین باشند، ما نیستیم. بروید از خودشان 
بپرســید. من نمی دانم آقایانی که می گویند در این برنامه ها که یک گروه هایی هستند که 

دوست دارند مشارکت پایین باشد تا آنها برنده بشوند، از ایشان بپرسید که کی گفته؟ کی 
اعلام شــده؟ کی این جور نظری دارد؟ هســتند، ولی بنده نمی توانم بگویم». البته رئیس 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی قبل تر مواضعی متفاوت را مطرح کرده بود و در 
گفت وگویی که با خبرگزاری های داخلی داشت، در پاسخ به این پرسش که اگر مشارکت 
بالا برود رأی جبهه انقلاب کمتر می شود؟ به ذکر این جملات بسنده کرد: «من تا جایی که 
تجربه سیاســی میدانی دارم، هیچ وقت ندیده ام فعالان سیاسی اصولگرا یا انقلابی بروند 
به شــورای نگهبان بگویند که شما رقبای ما را حذف کنید تا ما پیروز بشویم؛ یعنی چنین 
اقدامی را من ندیده ام. اینکه یک جریان اصولگرا بیاید و از شورای نگهبان بخواهد یا آرزو 

بکند یا تلاش بکند که شورا رقبا را حذف کند، هرگز در دستور کار ما نبوده و نیست».
نکته درخور توجه دیگر آن اســت که در لا به لای مواضــع این روزهای حدادعادل، او 
در بخشــی از مصاحبه تلویزیونی  خود هم به مجلس ششــم تاخت. این نماینده ادوار، 
تلخ ترین دوران چهار ساله  نمایندگی خود را مجلس ششم دانست. این تلخی برای حداد 
تا جایی بوده که به گفته او، «مســلمان نشــنود کافر نبیند»؛ چون به زعم رئیس شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی، آنچه ما در مجلس ششــم می دیدیم، مجلس ششم 
مجلس خوبی نبود. البته حداد این را یک نظر شــخصی تلقی کرد؛ چرا که او اذعان دارد 
از نظر عده ای هم مجلس ششــم شــاید بهترین مجلس بود. ضمن آنکه حدادعادل در 
این گفت وگوی تلویزیونی با چاشــنی احتیاط، مجلس اول را مجلس وزینی تعبیر کرد. با 
این وجود، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در حالی به مجلس ششم تاخت که 
نهم خرداد سال جاری هم دست دادنش با سیدمحمد خاتمی در مراسم سالگرد مرحوم 
دعایی به یک حاشیه جدی برای او بدل شده بود و برخی رسانه های اصولگرا انتقادهایی 

جدی را متوجه او کردند.
دعوای صوری برای افزایش مشارکت

در مقابل آنچه غلامعلی حداد عادل عنوان کــرد، جلال جلالی زاده به عنوان نماینده 
مجلس ششــم در گفت وگویی با «شــرق»، این دســت ادعاها را از منظر کارکرد سیاسی 
مورد توجه قرار می دهد. با این حال، این اســتاد دانشــگاه پیش از تحلیــل کارکردگرایانه 
مواضع حداد عادل، روی نکته مهمی دست می گذارد و متذکر می شود: «او (حداد عادل) 
صلاحیت اظهارنظر درباره کیفیت مجلس ششم را ندارد». این عضو حزب اتحاد ملت بر 
این باور است که اساسا حداد عادل هیچ گونه ارتباط و سنخیتی با فضای سیاسی مجلس 

ششم نداشته و به تبع آن هم نمی تواند درخصوص آن اظهارنظر بکند.
جلال جلالــی زاده در بخش دیگری از گفته های خود، تمرکز بیشــتری روی مواضع 
متناقض حداد عادل در مقابله هم زمان به جبهه پایداری و تخریب مجلس ششم دارد و 
در تبیین بیشتر آن به «شرق» می گوید: «حدادعادل در شرایط فعلی که شاهد عدم حضور 

مطلوب اصلاح طلبان و جریان های مستقل و میانه رو است، سعی دارد فضا را به سمتی 
هدایت کند که از دل مقابله صوری و ظاهری میان اصولگرایان، افزایش مشارکت شکل 
بگیرد»؛ چرا که به اذعان این تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی، اکنون مسئله کلیدی انتخابات، 
نــه جناح بندی و تاختن به پایداری یا دیگر احزاب اصولگرا  بلکه مســئله مشــارکت در 
انتخابات اسفند سال جاری است که به زعم جلالی زاه به یک مقوله و نگرانی جدی برای 
اصولگرایان تبدیل شــده است. در راستای ارزیابی این عضو حزب اتحاد ملت، حداد عادل 
اخیرا در بخشــی از گفت وگویی که با یکی از خبرگزاری های داخلی داشت، به این مسئله 
پرداخــت که «آنچه در ۱۱ اســفند اتفاق خواهد افتاد، مانند یــک معادله ریاضی چندان 
قابل پیش بینی نیســت»؛ چرا که به باور رئیس مجلس هفتم، «اتفاقاتی هم در کشور رخ 
داده که باید دید تأثیرش در انتخابات چگونه خواهد بود». از منظر رئیس شــورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب اسلامی، «وقایع سال قبل، امری نیست که بگوییم هیچ تأثیری بر انتخابات 
و مشارکت سیاسی مردم نخواهد داشت. آن رویدادها مسائلی بود که باید فعالان سیاسی 
روی آن مطالعه کنند و ملاحظات خودشــان را داشــته باشند. مشکلات اقتصادی مردم، 
مشــکلات معیشتی، گرانی و تورم هم وجود دارد و اینها هم فراتر از کارهای تشکیلاتی و 
تشکل ها می تواند در کار انتخابات تأثیر بگذارد . این مسائل واقعیت هایی است که جلوی 
روی ما ست و هر تشکل سیاسی که بخواهد در عرصه انتخابات فعال بشود باید همه اینها 
را در نظر بگیرد». حدادعادل با اشاره به آرایش سیاسی و وجود نیروهای غیراصلاح طلب 

که به گفته او نیروهای انقلاب هستند، اضافه کرد: «در انتخابات ۱۱ اسفند ۱۴۰۲ ما با تکثر 
بیشتری نسبت به سال ۹۸ روبه رو باشیم. این به یک معنا می تواند انتخابات را جدی تر و 
رقابت را معنادارتر کند و مشــارکت را نیز افزون تر کند؛ چون رقابت و مشارکت هم لازمه 
انتخابات اســت». با این جملات رئیس مجلس هفتم، جلالی زاده در ادامه گپ و گفتش 
با «شــرق»، یادآور می شــود که تا قبل از این، اصولگرایان ســعی می کردنــد از مجرای 
اصلاح طلبان، مشــارکت را افزایش دهند و اکنون تلاش بر آن اســت که با مانور سیاسی 
روی برخی کلید واژه ها مانند انقلابی گری و دوقطبی کردن اصولگرایان، فضای انتخاباتی 

برای افزایش مشارکت داغ تر شود.
 لزوم کار سیاسی درست و حرفه ای یا پوپولیسم حزبی؟

جلال جلالی زاده در ادامه ارزیابی خود از مواضع حداد عادل، به مقوله سیاست ورزی 
درست و حرفه ای انتخاباتی ورود می کند و در تشریح آن به «شرق» می گوید: «اگر کسانی 
مانند حداد عادل یک سیاســت ورز حرفه ای بودند، به موازات فاصله گیری از طیف های 
رادیکال، ســعی می کردند یک فضای همزیســتی و اشــتراکی با بخشــی از جریان های 
اصلاح طلب، مستقل و میانه رو ایجاد کنند». اما به گفته این استاد دانشگاه، تاختن حداد 
به مجلس ششــم با هر هدفی که صورت گرفته باشــد، مؤید آن است که او سعی دارد 
صرفا یک رفتار حزبی پوپولیســتی را با برخی مواضع متناقض در ســایه دو قطبی کردن 
فضای اصولگرایی برای افزایش مشــارکت در پیش بگیرد. به همین واسطه جلالی زاده 
اتفاقاتی مانند دســت دادن حداد عادل با سیدمحمد خاتمی را یک ژست می داند نه یک 
رفتار سیاست ورزانه حرفه ای؛ همان گونه که «سلام حداد عادل بر شُل حجاب ها» را هم با 
همین عینک تفسیر می کند . این فعال سیاسی اصلاح طلب گفته های اخیر حدادعادل را 
که از دید برخی ها به مثابه مقابله با جبهه پایداری تلقی شد نیز زیر سؤال می برد؛ چرا که 
او (حداد عــادل) هم همســویی و همراهی خود را با تغییر قانــون انتخابات اعلام کرد. 
تغییر قانون انتخاباتی که محافل تحلیلی و رســانه ای آن را از عوامل کاهش مشارکت 
در انتخابات پیش رو می دانند. به نظر می رســد اشاره جلالی زاده به این دست گفته های 
حدادعادل درباره انتخابات تناســبی باشــد که عنوان کرده بود: «انتخابات تناسبی یک 
مفهوم قابل  توجهی را در خودش دارد و آن این اســت که جریان های سیاسی به تناسب 
آرایی که در انتخابات کسب می کنند، در مجلس حضور داشته باشند. به اصطلاح معمول 
مجلس صفر و صدی نمی شــود. این حرف بدی نیست». هر چند حدادعادل این را هم 
متذکر شد که به دلیل مشکل «تحزب» در ایران، یک مانع برای برگزاری انتخابات تناسبی 
وجود دارد  اما به نظر می رســد که مشی فکری او (حداد عادل)، آن چنان که جلالی زاده 
می گوید، خاستگاهی تحزب محور و مبتنی بر گفتمانی دموکراسی خواهانه ندارد. با این 
خوانش، عضو مجلس ششــم با رجعتی به پوپولیسم حزبی، مواضع و کلام حدادعادل 
را نیــز هم ردیف رفتار دیگر طیف های اصولگرایــی از پایداری ها گرفته تا نواصولگرایان 
قالیبافی، احمدی نژادی ها و ... تلقی می کند که در ظاهر سعی در فاصله گذاری با تندروها 
دارند  اما تلاشی برای ایجاد همزیستی سیاســی با اصلاح طلبان، میانه روها و مستقلین 
هم ندارد. در حالی که جلالی زاده تأکید دارد «فردی مانند حدادعادل با مناصب و جایگاه 
او در میان اصولگرایان می توانســت یک سیاست ورزی حرفه ای را برای بهبود شرایط در 

پیش بگیرد».

نگاهی به جهت گیری های سیاسی اصولگرایان در آستانه انتخابات اسفند به بهانه تحلیل سخنان حداد عادل در نقد مواضع درون حزبی
نقد افراط گرایی، پرهیز از میانه روی


